
Zápis z jednání Knihovní rady Univerzitní knihovny UPa dne 7. 5.  2004 
Přítomni:, Ing. Alexander Chlaň, Ing. Olga Klápšťová, doc. Ing. Ivana Kraftová, CSc.,prof. Ing. Jiří 

Málek, DrSc.,  Mgr. Lenka Matušková, 

 prof. Ing. Petr Mikulášek, CSc., doc. Ing. Ilona Obršálová, CSc., Mgr. Iva Prochásková, doc. Ing. 

Ladislav Tichý, CSc. 

Omluveni: PhDr. Tomáš Jiránek, Ph. D, doc. RNDr. Jaroslava Machalíková, CSc.  

 

1. Zhodnocení činnosti UK za rok 2003 podle výroční zprávy, kterou členové KR 

předem obdrželi. 

Členové KR nevznesli žádné závažné připomínky k činnosti UK v r. 2003. 

Diskutovalo se o možnostech základního školení studentů formou e-Learningu. Prof. 

Mikulášek navrhoval také možnost zařazení kursu praktické  práce s katalogem do 

přípravného kursu na FChT. 

Doc. Kraftová vznesla dotaz na využívání EIZ podle jednotlivých fakult. V současné 

době to není možno určit, IC pracuje na zavedení jednoznačné identifikace a 

autorizace uživatelů v síti. Předpokládaný termín dokončení je do začátku zimního 

semestru. 

 

2. Informace z výroční konference Asociace knihoven vysokých škol 

Hlavním projednávaným tématem bylo zhodnocení dostupnosti elektronických 

informačních zdrojů v souvislosti s programem 1N a vstupní materiál k problému 

elektronického zpřístupňování vysokoškolských kvalifikačních prací. Tento materiál je 

dostupný na webových stránkách ASKŠ. 

http://www.akvs.cz/pdf/vskpshrnuti.pdf. Zástupci vysokých škol se shodují na 

potřebnosti vybudovat centrální databázi především disertačních a návazně i dalších 

vysokoškolských závěrečných prací, kde budou volně dostupné bibliografické údaje a 

anotace. Plné texty budou podléhat rozhodnutí autora o zpřístupnění. Realizace tohoto 

úkolu bude vyžadovat spolupráci vedení fakult, informačních center a knihoven. 

Členové KR v diskusi tento záměr podpořili s důrazem na regulované zpřístupňování 

plných textů. Prof. Mikulášek doporučil fulltextové zpřístupňování autoreferátů 

disertačních prací. Pro odevzdávání autoreferátů i plných textů v elektronické podobě 

bude třeba změnit na UPa stávající předpisy pro doktorské studijní programy a 

následně celouniverzitní směrnici. 

 

3. 2. kolo programu 1N – infrastruktura výzkumu a vývoje 

Bylo vyhlášeno v polovině března, uzavřeno bude 2. června 2004. Znovu byly podány 

všechny pro UPa důležité projekty, které byly v prvním kole vyřazeny z formálních 

důvodů. 

 Databáze EBSCO - zdroj vědeckých informací pro humanitní a společenské 

obory, Národní knihovna ČR 

 Efektivní zpřístupnění informačních zdrojů pro STM, Státní technická knihovna 

Praha  

 Multilicence na vstup do Web of Knowledge (přístup do Web of Science a 

Journal Citation Reports), Knihovna Akademie věd ČR 

 Národní akademická konsorciální licence databáze HistoryOnline - History 

Study Centre, Univerzita Karlova v Praze 

První tři zdroje jsou dosud přístupné podle starých smluv z let 2000 – 2003 a 

financovány z rezerv vzniklých v těchto letech, resp. z rozpočtu Státní technické 

knihovny. Ve čtvrtém případě se jedná o nový zdroj. Budou-li projekty přijaty, bude 

zajištěno financování těchto zdrojů až do r . 2008.  Rozsah primárních pramenů se 

http://www.akvs.cz/pdf/vskpshrnuti.pdf


významně rozšíří v konsorciu Wiley, připojí se nové vydavatelství Kluwer. 

K určitému omezení dojde u vydavatelství Elsevier, kde se již nepodařilo vyjednat tak 

mimořádně výhodné podmínky jako pro léta 2000 – 2003.  Kolekce, do níž bude mít 

přístup UPa v případě, že bude přijat projekt, je k dispozici na adrese 

http://www.suweco.cz/online/cz3/konsorc/els/kolekce1opr.xls 

  

4. Rozpočet 

Rozpočet na rok 2004 byl schválen ve výši 11 055 tis. Kč (navrhovaná částka byla o 

125 tis. Kč. vyšší). Z toho největší položkou je 5 710 tis. Kč. na nákup informačních 

pramenů a 4 320 tis. na mzdy včetně odvodů. Zbytek tvoří provozní náklady, služby a 

neinvestiční vybavení UK. 

Čerpání: K 31. 3. 2004 bylo vyčerpáno 2 083 tis. Kč. Výnosy činily 352 tis. Kč 

V současné době byly zadány dvě velké hromadné objednávky na zahraniční knihy – u 

příležitosti knižního veletrhu Svět knihy, který se koná v těchto dnech v Praze a 

k výstavě zahraniční chemické, ekonomické a technické literatury, která bude u nás 

počátkem června. Periodika budou objednána počátkem září. Nejpozději do 31. 8. 

2004 je třeba dát  případné návrhy na změny. Podle nového zákona o DPH budou 

zřejmě elektronická periodika (jako služba) zatížena 19% daní, stejně jako databáze. 

V jednání je výjimka na zachování 5% DPH pro formu periodik electronic+print. 

V diskusi členové KR konstatovali, že nový zákon o DPH je pro univerzity velmi 

diskriminující a bude velmi zvyšovat náklady nejen na informační zdroje, přístroje 

apod. V součinnosti s Radou vysokých škol a Konferencí rektorů je třeba vyvíjet tlak 

na jeho změnu. 

 

5. Terminálový server a CD server 

Přes veškerou snahu se nepodařilo odstranit nedostupnost CA on CD z pracovišť 

mimo UK. V tomto týdnu byl již po technické stránce zprovozněn 

TS a nyní na něj budou postupně přesouvána data z CD serveru. První databáze by 

měly být zpřístupněny do konce května. CA jsou prioritou. O aktuálním stavu budou 

uživatelé  průběžně informování prostřednictvím webových stránek UK a hromadným 

e-mailem. 

 

6. Rekonstrukce knihovny v souvislosti s nárůstem studentů. 

Členové KR obdrželi koncepci řešení, kterou vypracovala Mg. Prochásková. 

Architektu Ing. Třeštíkovi bylo zadáno vypracování architektonické studie a vyžádány 

nabídky na zabezpečovací zařízení pro zvýšení ochrany fondů. Studie s finančním 

odhadem bude předložena do konce května. Na jejím základě bude vedením UPa  

rozhodnuto o termínu realizace. Realizaci je možno provést ve dvou fázích – prioritně 

rekonstrukci vstupních prostor a zabezpečení vstupu a fondů. Druhá fáze (vybudování 

nových studoven a zvýšení kapacity volně přístupných fondů) předpokládá nalezení 

náhradních prostor pro prodejnu skript. Členové KR se shodli na podpoře realizace 

první fáze rekonstrukce ještě v letošním roce. Tato podpora je ovšem podmíněna výší 

investičních nákladů na rekonstrukci a rozpočtovými možnostmi.  

 

7. Členům KR byla předána pozvánka na výstavu zahraniční literatury z oblasti chemie, 

techniky, informatiky a ekonomiky, která se bude konat ve velké zasedací síni FChT 

ve dnech 1.  až 3. června 2004. Výstavu otevře děkan FChT prof. Mikulášek. 

 

8. Různé 

http://www.suweco.cz/online/cz3/konsorc/els/kolekce1opr.xls


Doc. Kraftová vznesla dotaz na pomalost a neúspěšnost připojení k CD serveru. Tato 

neuspokojivá situace bude řešena postupně přesunem všech dat z CD serveru na 

terminálový server. 

Ing. Chlaň vznesl dotaz na čerpání jednotlivých fakult z rozpočtu UK při nákupu 

zahraničních knih. Čerpání je v předpokládaných cenách sledováno a konečné částky 

budu zveřejněny. Prof. Mikulášek upozornil, že FChT ve velké míře financuje 

zahraniční publikace z jiných zdrojů mimo rozpočet UK.  

Prorektor Málek předložil členům KR analýzu publikační činnosti UPa, kterou 

zpracoval prostřednictvím nástroje ISI – Essential Science Indicators. Výsledky této 

analýzy jsou v přiloženém souboru. Upozornil na provázanost mezi využíváním 

informačních zdrojů a publikační aktivitou. Členové KR se shodli na tom, že je třeba 

věnovat tomuto tématu trvale mimořádnou pozornost. 

Příští jednání knihovní rady bude podle aktuální potřeby v září nebo v říjnu. Otázka 

financování a realizace rekonstrukce bude projednána ve vedení UPa a na kolegiu 

rektora, jakmile bude k dispozici finanční odhad. KR bude informována. 

 

 

Zapsala I. Prochásková                                                                                                                                          

Schválil prof. Ing. Jiří Málek, DrSc. 


